
TEMA 7. RESUM

1. Els temps verbals: passat, present i futur

El temps verbals ens indica quan passa l’acció del verb.

● Present: accions que passen ara.

● Passat o pretèrit: accions que han passat.

● Futur: accions que encara han de passar.

2. El mode: indicatiu, subjuntiu, imperatiu

El mode indica el tipus d’estat, acció o situació. Hi ha tres modes:

● Indicatiu: expressa una acció real. Exempe: He nascut a València.

● Subjuntiu: expressa un dubte, un desig o suposició. Exemple: Vull que pluga.

● Imperatiu: expressa un ordre o manament. Exemple: Vine!

3. La essa sorda

La essa sorda [s] té quatre possibles grafies: /s/, /ss/, /ç/, /c/

Escrivim s:

● A començament de paraula: sal, sofre, sabata, sentinella, sabó…

● Darrere i davant de consonant: cansar, pensament, observador, piscina, intensitat…

● Al final de paraula: lluminós, tres, pis, cos, embaràs, plates, cols…

Escrivim ss

● Sempre entre vocals: massa, emissió, tossir, clàssic, terrassa, passar... 

● Els compostos de:  /-gressió /: regressió, transgressió... 

○  /-gressor /: agressor, transgressor... 

○  /-missió /: admissió, omissió...  

○ /-missor /: transmissor, emissor...  

○ /-pressió /: pressió, espressió...  

○ /-pressor /: compressor, repressor…

● Els sufixos /-íssm /, /-íssima /, /-íssims/, /-íssimes/.

● Les paraules acabades en / -issa /: abscissa, Eivissa, frontissa (bisabra), missal (llibre 

de la litúrgia cristiana), premissa, pòlissa, arrissar (rizar)...



Escrivim ç

● Davant de: / a /, / o /, / u /: glaçar, puça, plaça, raça…

● A final de paraula: capaç, comerç, braç, dolç, veloç, feliç, calç (cal)... 

● S’escriuen amb / ç / els sufixos: 

○  /-ança /: esperança, confiança, fiança

○  /-ença /: coneixença, creença, aparença, condolença…

Escrivim c

● Davant de: / e /, / i /: espècie, convèncer. 

● S’escriuen amb / c / els sufixos:  /-ància /: elegància, importància, abundàcia...  /-

ència /: València, presència, ciència, intel·ligència...

Per exemple, les formes no personals del verb parlar són l’infinitiu, parlar, el gerundi, 

parlant, i el participi, parlat, que no es conjuguen perquè no es relacionen amb cap persona 

gramatical, jo, tu, nosaltres, etc.

GERUNDI:

Aquesta forma verbal és part integrant, com a segon terme, de les perífrasis verbals:

1. Durativa: estar + gerundi (estan jugant a futbol)

2. Reiteratives: 

 anar + gerundi: ho va explicant.
 seguir + gerundi: ho segueix explicant.
 continuar + gerundi: ho continua explicant.

• El gerundi té també una forma composta: havent sortit.

PARTICIPI:

1.1. Els verbs acabats en -ndre fan el participi en -ès

aprendre -> après, dependre -> depès ...

  1.2. Els verbs acabats en -ldre fan el participi en -olt o -ut

absoldre -> absolt, dissoldre -> dissolt ...

  1.3. Els verbs acabats en -èixer fan el participi en -ut velaritzat



aparèixer -> aparegut, beure -> begut ...

  1.4. Els verbs acabats en -ler fan el participi en -ut velaritzat

soler -> solgut, valer ->valgut, voler ->volgut

Per exemple, les formes no personals del verb parlar són l’infinitiu, parlar, el gerundi, 
parlant, i el participi, parlat, que no es conjuguen perquè no es relacionen amb cap persona 
gramatical, jo, tu, nosaltres, etc.

Forma
no personal

Terminació
1a conjugació

-a-
2a conjugació 

-e-
3a conjugació 

-i-

Infinitiu  -ar, -er/-re, -ir
treballar, menjar,

parlar, cantar
viure, beure,

fer, córrer, prendre
dormir, servir,
llegir, conduir

Gerundi  -nt
treballant, menjant,

parlant, cantant
vivint, bevent,

fent, corrent, prenent
dormint, servint,
llegint, conduint

Participi  -t, -s
treballat, menjat,

parlat, cantat
viscut, begut,

fet, corregut, pres
dormit, servit,
llegit, conduït


